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“
Põhja-Pärnumaa val-
last peab saama Eesti 
kõige vingem vald,” 
sedastas hiljaaegu 
Põhja-Pärnumaa val-
lavanemaks saanud 
Aivar Mäe Postimehe 

nädalalõpulehele antud interv-
juus.

Kui teid Põhja-Pärnumaa 
vallavanemaks ära vali-
ti, ütles üks volikogu liige 
 otse, et olnuks äärmiselt 
rumal jätta teid palkamata.
Tegelikult tehti mulle ju varem 
pakkumine, mille ma esimese 
hooga tagasi lükkasin. Kolm kor-
da lükkasin tagasi. Aga lõpuks 
puudutasid kutsumised helli koh-
ti sedavõrd, et hakkasin mõtlema. 
Energiat on, ideid on – miks  mitte 
minna?

Millised need hellad kohad 
olid, mida kutsujad puudu-
tasid?
Vaat kõike ei saa ka öelda.

Ehk siiski peaks?
Noo-oh! Öeldi, et “Aivar, sa oled 
kõikjal mujal asju teinud, kas 

 poleks aeg ka kodukogukonnale 
midagi anda”. Tõsi ju on, et olen 
kogu oma teadliku elu siin käi-
nud-olnud.

Miks te esimese hooga ära 
ütlesite?
Kuna olin selgusele jõudnud, et 
olen 40 aastat järjest puhkuseta 
töötanud – nüüd aitab! Õige 
oleks võtta aeg maha ja elada ise-
endale ja lastelastele.

Veel?
Mis veel?

Miks esialgu ära ütlesite? 
Kas ametisseastumisel või 
esmasel keeldumisel olid 
saatjaks mingisugused hir-
mud? Avalik keskustelu, va-
nade lugude ülesvõtmine …
Ei, seda vahest mitte. Seni oli mul 
uude kohta tööle minemisel kõi-
ge raskem olnud siis, kui läksin 
Vanemuise teatrisse. Seal ootasid 
ees teatri pankrot, maksmata pal-
gad, üldse raha puudumine … 
Toona sukeldusin tõesti väga kee-
rulisse protsessi. Kuid mäletan 
hästi, et kui sain kohapeal oma 
uue meeskonnaga kokku, langes 
suur kivi südamelt. Tunnetasin 
energiat, tegutsemissoovi – 
 pärast seda tundus kõik lihtne, 
raskused lahendatavad.

Miks te selle jutuks võtsite?
Võrdluseks. Kui tulin Põhja-Pär-
numaa valda, selgus, et see on 
 üsna korras vald. Olen nüüd val-
lale tiiru peale teinud – üle 300 
kilomeetri, muide. Polegi nii väi-
ke vald. Meil on palju hajaasus-
tust, mis teeb asjade korralda-
mise mõnel puhul keeruliseks. 
Kolm tõmbekeskust: Vändra, 
Tootsi ja Pärnu-Jaagupi. Seegi on 
omamoodi keerukus.

Kas teie valda ei sega sund-
liitmise pained ega eri tõm-
bekeskuste rivaliteet?
Ei. Ja ega me tahagi luua ühe 
keskusega valda, oleme täiesti ra-
hul, et on mitu tõmbekeskust. 
Tootsi on seda ehk mõnevõrra 
 vähem, aga ta kasvab päris kind-
lasti tegijaks. Sellega seoses on 
hulk ideid, millest praegu küll 
rääkida ei saa, aga need saavad 
kõlama üle Eesti.

Et kas ma tundsin siia tööle 
tulles kõhedust? Selge see, et 
valdkond on täiesti teistsugune 
võrreldes mu varasemate tege-
mistega. Aga ei tundnud kõhe-
dust, sest kui tulin siia, nägin suh-
teliselt korras valda, süsteemset 
tööd ja hakkajaid inimesi.

Ega maavalla juhtimisest 
teie senist haaret arvesta-
des väheks jää?

Sõltub, kuidas ja millega me asju 
võrdleme. Kui võrdleme rahvus-
ooperiga, siis eelarveliselt oleme 
laias plaanis niisama suured. Mõ-
lema eelarve on umbes 15 miljo-
nit. Rahvaarv oli Estonias 500, 
siin 8000 … Mis ma siis kokku-
võtteks vastaks? Kindlasti oleks 
mul vurtsu rohkemaks, kui nii kü-
site. Aga teisipidi, ma suudan siin 
vallas ennast tööga meeldivalt 
tühjaks laadida. Küllaga! Selle 
paari nädalaga oleme oma mees-
konnaga välja mõelnud geniaal-
sed ideed, millest, ma arvan, kuu-
leb peagi kogu Eesti.

Kas see, et koduvalda tööle 
pääsesite, oli mingis mõt-
tes vabanemine?
Vabanemine millest?

Pingetest. Tundest, et äkki 
enam ei vajata, ei kutsuta, 
olete juhina unustatud.
Tegelikult on mul olnud väga pal-
ju pakkumisi, aga olen need kõik 
ära öelnud. Nagu ütlesin, olin 
 sisimas teinud otsuse, et lõpetan 
aktiivse töö. Ja kõik. Ei mingeid 
põdemisi ega üleelamisi.

Räägime sellest pommist, 
mis mõni aasta tagasi Esto-
nias plahvatas ja teid lah-
kuma sundis. Kuidas te sel-
lele ajale tagasi vaatate?
Esiteks, see ei sundinud mind 
lahkuma. Ei! Tegu oli isikliku 
 otsusega lahkuda, sest teatri tu-
levik oli mulle olulisem kui enda 
personaalne käekäik. Sest – kui-
das siis öelda – inimesed kaovad, 

aga teater jääb. Kuna tuli oli 
 toona kogu teatri peal, pidin sealt 
ära tulema. Oluline on see, mida 
ma sisimas tunnen ja mis tegeli-
kult toimus …

Öelge siis, mis tegelikult 
toimus.
Ei, ma ei ütle seda siin ja praegu. 
Kohus on otsuse langetanud. Nii 
lihtne see kõik ongi. Teate, mis 
mind kogu selle loo juures kõige 
rohkem häiris? See, et ajakirjan-
dus, kes räägib sageli süütuse 
presumptsioonist, unustas selle 
jutu, kui oli vaja minu looga aja-
lehte müüa. Mul jäi sellest ajast 
hulga küsimusi ajakirjanike eeti-
ka kohta. Ju ma siis ei saa sellest 
asjast aru. Ja ega ma olegi püüd-
nud eriti süüvida.

Kas nüüd vallas töötades 
olete pidanud vastama kü-
simustele, mis puuduta-
vad Estoniast lahkumisega 
seonduvat?
Ei, nii madalale siin ei laskuta.

Tuleb siis Vändrasse või 
mujale Põhja-Pärnumaa 
valda Eesti kõige vingem 
kultuurimaja?
Eesti kõige vingem kultuurimaja 

vahest mitte. Siin hakkab olema 
Eesti kõige vingem vald. Aga prae-
gu ei saa ma kaarte lauale panna, 
sest esitlen neid plaane järgmisel 
(sel, toim) nädalal volikogus.

Mida tähendab vinge vald?
Ütleme siis nii: hea on edeneda 
Viimsi, Rae, Saku, Saue ja Harku 
vallas, mis kõik on Tallinna üm-
ber ja kuhu inimesed niigi liigu-
vad. Siin hajaasustusega vallas on 
paljud asjad keerulisemad. Aga 
selleks, et asjad läheksid vägevalt 
edasi, panen lauale neli ideed, 
mida volikogu peal kontrollin. 
Kui volikogu annab positiivse 
 hinnangu, hakkavad need järjest 
käiku minema.

Millest te ikkagi räägite?
Mis on praegu kõige valusamad 
küsimused? Eluliselt kõige valu-
samad? Energia! Aga me oleme 
energiavald. Miks? Meie valda 
püstitatakse nelja lähiaasta jook-
sul rohkem tuulegeneraatoreid, 
kui seni on kogu Eestis ehitatud. 
Ja paljuski sellel põhinevad meie 
ideed.

Mida kohalik elanik sellest 
võidab?
Praegu ei saa sellest rääkida. Aga 
olete ju nõus, et järgmistel põlv-
kondadel on maailmas põhi-
teemaks kaks asja: joogivesi ja 
energia. Need küsimused tahame 
oma vallas üsna lihtsalt lahen-
dada. Meil on plaan – seoses 
meeletu energiahulgaga, mis siia 
pannakse – anda võimalus, et siia 
tekiks näiteks ökotööstuspark. 

Raul Ranne, Postimees

Aivar Mäe: 
Põhja-Pärnumaa on 
üsna korras vald

Meil on plaan anda võima-
lus, et siia, Põhja-Pärnu-
maa valda, tekiks näiteks 
ökotööstuspark.

Mul on kokkulepe, et kui 
mu ideed kuidagi ei sobitu, 
lähen oma maakoju tagasi.

● Vaevalt oli Aivar Mäe 
jõudnud mõelda, et õige 
oleks võtta aeg maha ja 
elada iseendale ja laste-

lastele, kui ta kutsuti Põhja-
Pärnumaa valda juhtima.

Mailiis Ollino


